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نماینده سبزواردر مجلس:
دولت در خوشحال کردن مردم موفق نبوده است
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گزارش دیدگاه زاویه دید

حلقه های مفقوده زنجیره 
عرضه سوغات در مشهد 

چیست؟
هــادی رفیعی، عضو هیــات علمی 

دانشگاهی خراسان رضوی

سه محور مذاکرات 
غیرمستقیم آمریکا با 

ایران 
کوروش احمدی

تحلیل گر مسائل بین الملل

سریال مسمومیت 
دانش آموزان کی تمام 

می شود؟ 
سید حبیب قاآنی

روزنامه نگار
تقریبا بیســت و چهار ســاعت بعــد از انتشــار صحبتهای یونس 
پناهی معاون وزیر بهداشت درمشــهد که برعمدی بودن ماجرای 
مسمومیت دانش آموزان قمی تاکید داشت دوباره شاهد تکرار این 

اتفاق درمدارس بروجرد بودیم .
مســمومیت سریالی که تقریبا هشتاد روز درمدارس شهرهای قم و 
بروجرد تکرار می شود و علاوه بر اینکه هنوزنه شفافیت در تشریح 
ماجرا انجام شده ،اختلاف نظر درباره دلایل و مسایل مرتبط با آن 

در بین مسئولین مرتبط  کم نبوده است.
روز گذشته دانش آموزان بروجردی که از سه شنبه دوم اسفندماه 
در دبیرســتانه دخترانه احمدیه این شــهر درگیر مسمومیت شده 
بودند پس از چندین روز به مدارســی دیگر و از جمله به مدرســه 

پسرانه خیام بروجرد نیز این اتفاق ناخوشایند سرایت کرده است.
یونس پناهی که عضو اصلی کمیته علمی تخصصی بررسی....

تحلیلگر مسائل بین الملل گفت: تا آنجا که می دانیم ایران تاکید کرده که 
آماده جمع بندی مذاکرات است اما شرایط پیچیده ای مانند مسائل داخلی 
ایران و جنگ اوکراین هنوز اجازه از سرگیری مذاکرات را نداده است. در 
واقع باید مذاکرات از سر گرفته شود تا مشخص شود که آیا طرفین آماده 

دادن امتیازاتی به یکدیگر هستند یا خیر.
۳ محور مذاکرات غیرمستقیم آمریکا با ایران طی ماه های اخیر/ تشدید 
تحریم فروش نفت و محصولات پتروشیمی جایی برای خوش بینی در 

مورد نیات واشنگتن باقی نمی گذارد
کوروش احمدی تحلیل گر مسائل بین الملل در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
در پاسخ به این سوال که ویلیام برنز رئیس سازمان CIA در مصاحبه ای 
اعلام کرد ایران به دنبال ساخت سلاح یا بمب هسته ای نیست. تحلیل 
شما درباره این صحبت ها چیست، گفت: صحبت های ویلیام برنز جدید 
نیست. تقریبا طی چندین ســال گذشته حداقل از ابتدای دولت بایدن 
مقامات آمریکایی این نظر را ارائه کرده اند و برنز هم در گذشــته تصریح 

نتایج مطالعات از بعد اقتصادی نشــان داده که گردش مالی سوغات 
زائران و گردشــگران خراســان رضوی حدود ۸ هزار میلیارد تومان 
در ســال ۱۴۰۱ بوده که از سهمی ۱۸ درصدی در سبد هزینه کرد 
زائران و گردشــگران برخوردار است. نکته ای که عموماً مغفول واقع 
می شــود این است که علی رغم چنین گردش مالی، همچنان سهم 
صنایع دســتی به عنوان یک کالای خاص فرهنگی و ویژه در استان 
پایین است. در همین راستا شناخت ذائقه گردشگران و زائران مشهد 
و تطبیق بخش تولیدات داخل متناســب بــا نیازهای بازار و قدرت 
خرید آن ها از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. لذا در زنجیره عرضه 
ســوغات برای گردشگران و زائران شــناخت بازار یکی از حلقه های 

مفقوده این حوزه است.
سوغات ســفر ره آوردی است که گردشگران از مقاصد گردشگری با 
خود دارند و یادآور خاطراتی است که از سفر به همراه داشته اند. این 
ســوغات که عموما به عنوان هدیه به دوستان و اقوام داده می شود، 

پاسخ به سوالات و ابهامات طرح ساماندهی استخدام

کدام نیروها 
تبدیل وضعیت می شوند؟
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نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری خانه کارگر: 

بخشی از بیکاری ناشی از غیرمنطقی بودن دستمزد است
حیدری نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان 
جامعه کارگری خانه کارگر معتقد است 
بخشی از بیکاری موجود در کشور ناشی 

از غیر منطقی بودن دستمزد است.
روزهای پایانی ســال برای قشر کارگر 
ایام حیاتی به شمار می رود زیرا میزان 
افزایش دســتمزدش در ســال آینده 
مشخص شده و همین موضوع، معیشت 
یک سال او را رقم می زند. طی سالیان 
اخیر با وجود افزایش قابل توجه دستمزد 
کارگران، همواره تورم سواره تاخته است 
و کارگر پیاده به آن نرســیده و حال که 
به پایان سال نزدیک می شویم تورم به 
حدی رسیده که تامین معیشت خانواده 
اش با چالش جدی روبرو شده است. از 
آنجایی که آمارها خط فقر را بالای ۱۴ 
میلیون تومان درآمد ماهیانه نشان می 
دهــد و دریافتی پایه برای کارگر حدود 
۵ میلیون تومان است، این تفاوت فاحش 
عامل ســلب انگیزه برای کارگر شده و 
شــکاف درآمد و هزینه را بیش از پیش 
نمایان می ســازد.حال علیرضا حیدری 
نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه 
کارگری خانه کارگر و عضو هیئت مدیره 
کانون کارگران بازنشسته تهران در این 
زمینه می گوید:  ما یک تعریف قانونی 
برای تعیین حداقل دســتمزد کارگران 
در ماده ۴۱ تصریح شده که فارغ از همه 
ویژگی های یک کارگر اعم از ماهر نبودن 
آن، بی سابقه بودن و در واقع کارگر تازه 
وارد باشد؛ اگر خانواده داشته باشد، باید 
دســتمزدی که کارگر در ازای واگذاری 
نیروی کار خود به کارفرما ارائه می کند، 
بتواند حداقل معیشت خود را تامین کند.

اگر فرض کنیم خط فقر نزدیک به حداقل 
معیشت باشــد، حداقل معیشت باید از 
خط فقر بالاتر باشد اگر فرض کنیم این 
دو معادل یکدیگر باشند طبیعتاً مجموع 
درآمــد خالص کارگر پس از کســورات 
قانونی او که می تواند قدرت خرید به آن را 
بدهد تا بتواند زندگی خود را از نظر مسکن، 
بهداشت و درمان، معیشت، آموزش و سایر 
نیازهای یک خانوار در جامعه تامین کند 
قاعدتاً باید با این عدد همخوانی داشــته 
باشد. یعنی این درآمد بتواند پوشش هزینه 
ها را بدهد که در تله فقر گرفتار نشود ولی 
واقعیت این است که مصوبات موجود در 
شورای عالی کار هیچوقت خود را به این 
عدد نزدیک نکرده یعنی مصوبه شــورای 
عالی کار و تکلیف کار فرما برای پرداخت 
دستمزد این فرد چیزی حدود پنج میلیون 
و ششصد هزار تومان هست. اگر خط فقط 
حدود ۱۴ میلیون باشد، فاصله بین پنج 
میلیــون و خرده ای دریافتی کارگر تا آن 
می تواند شکاف درآمد هزینه کارگر باشد.

* اگر دولت بــه عنوان بزرگترین 
میلیون  پرداخت ۱۴  توان  کارفرما 
تومان حقوق به کارگر را ندارد اما 
با تورم موجود و قانونی که تصریح 
شده باید مطابق با تورم رشد کند 
شما چه عددی را برای تعیین حقوق 
پایان سال کارگر عادلانه می دانید؟

چند ســالی هست که شورای عالی کار 
خــود را به این مقید کــرده که مبنای 
مذاکره برای پرداخت حداقل دستمزد 
را بر اســاس ســاز و کار های تعریفی 
خود ســبد معیشت)سبد هزینه خانوار 
کارگــر( را ملاک قرار می دهد و گزارش 
آن را تهیه می کند و توسط گروه ها امضا 
می شــود و به شورای عالی کار ارائه می 
شود و دستمزد با نگاه به سبد معیشت 
تعریف می شــود. تفاوت آن با سالهای 
گذشته این است که قبلا بند یک ماده 
۴۱ را ملاک قرار می دادند تورم اعلامی را 
روی سطوح دستمزدی حداقل دستمزد 
اعمال می کردند بعضــاً هم ممکن بود 
شورای عالی کار دو یا سه درصد بیشتر 
از تورم روی حداقل دستمزد مصوب کند 
نامش هم این بود که روی درآمد کارگر 

تورم دو یا سه درصد گذاشتیم این باعث 
می شــد که مرتکب خطای بلند مدت 
شــویم به دلیل اینکه تــورم بر مخارج 
رخ می دهد نه بــر مداخل. بنابراین اگر 
دستمزد امروز من ۵۰ درصد معیشت را 
پوشش می دهد اگر تورم a درصدی اتفاق 
بیفتد این تورم به صددرصد معیشت من 
اثر می کند و قدرت خرید من را روی آن 
سبد معیشــت کاهش می دهد نه روی 
درآمد. بنابراین زمانی که سهم درآمد از 
سبد معیشت پنجاه درصد شود اگر شما 
همانند تورم را روی درآمد کارگر بگذارید 
پنجــاه درصد از هزینه های کارگر را به 
پوشش ندادید به این دلیل که آن هزینه 
ها روی سبد معیشت می آید تورم روی 
سبد می آید به عنوان مثال اگر سبد ۱۰ 
میلیون و تورم ۴۰ درصد باشد این سبد 
باید به عدد ۱۴ میلیون برسد و اگر شما 
چهل درصد را روی پنج میلیون دریافتی 
کارگر اثــر بگذارید عدد درآمد کارگر ۷ 
میلیون تومان می شود اما همچنان دو 
میلیون تومان نسبت به سال گذشته با 

یک سبد مشخص عقب است.

ما چــه درصدی از ســبد را می توانیم 
در مصوبات خود بــرای کارگر حداقل 
بگیرمان تامین کنیم و آن مصوبه می آید 
به همین دلیل هم هست که ظرف چند 
سال گذشته مصوبات شورای عالی کار 
با نگاه جدید متفاوت با تورمی است که 
توسط مراجع رسمی اعلام می شود. اگر 
به خاطر داشته باشید در سال جاری با 
فشارهایی که نهادهای موثر در تصمیم 
از خود به خرج دادند در نهایت شورای 
عالی کار به عــدد افزایش حدود ۴/۵۷ 
درصدی حداقل دســتمزد رسید. این 
نشــان می داد به لحاظ ترمیم حقوق با 
عدد ۴2 درصد فاصلــه پیدا کرده ولی 
منطق سبد معیشت بود زمانی که آن را 
ملاک قرار می دهیم هنوز نارضایتی در 
رابطه با تصمیم در بخش کارگری وجود 
دارد به دلیل اینکــه فاصله بین درآمد 
احساس شده با حقیقت هزینه هایی که 
کارگر برای زندگی شرافت مندانه انجام 
می دهد آن شکاف همچنان سر جای 
خود است. اگر روند تصمیم گیری با نگاه 
به سبد معیشت واقعی استراتژی تصمیم 
سازی شــورای عالی کار طی سالهای 
آتی باشــد به نظر می آید هر سال می 
تواند یک گام به پیش بردارد و نســبت 
درآمد به سبد را در یک بازه زمانی بهبود 
ببخشــد و این شکاف را پوشش دهد و 
خود را به سبد، حداقل معیشت و خط 

فقر نزدیک کند.
*کارفرمایان گلایه مند هســتند 
که با دستمزد امسال کارگران کار 
نمی کنند و جــذب نیرو با حقوق 
تعیین شده سخت است راه بینا بین 

را چه می دانید؟
بــازار کار قواعد خود اجــرا می کند، به 
سیاست گذاری و دستورهایی که برایش 
صادر می شود توجه نمی کند. زمانی که 

حداقل دستمزد تصویب می شد انتظار 
این بود که بــازار کار را تحت تاثیر قرار 
دهد و ممکن بود بیکاری اتفاق بیفتد. 
در یک ســال برای کارگر قرارداد موقت 
و کارگر دائم در دو ســناریوی متفاوت 
دســتمزد تعریف کردند. بــرای کارگر 
قرارداد موقت به دلیل ناامنی شــغلی 
که ممکن اســت برایش وجود داشته 
باشد شــورای عالی کار ۱۰ درصد مازاد 
بر مصوبه تصویب کــرد که این کارگر 
۱۰ درصد بیشتر از کارگر دائم دریافت 
کند در یک پست کاری مشخص و یک 
شرح وظیفه ولی با دو نوع قرارداد، بازار 
عملکرد نشان داد و در همان ابتدای سال 
در فروردین ماه با تمدید نشدن بسیاری 

از قرارداد ها مواجه شدیم
در زمان دولت احمدی نژاد که جهرمی 
وزیر کار که شورای عالی کار این مصوبه 
را ارائــه داد بازار کار نســبت به مصوبه 
عکس العمل نشان داد و بلافاصله مصوبه 
جدیدی آمد که توصیــه کرد اگر می 
خواهید این ۱۰ درصد را بدهید توافق 
کنید و از سیاست گذاری عقب نشینی 

کرد می خواهم بگویم که بازار ساز و کار 
خود را دارد و شاید خود را مقید به اجرا 
نکند. امروز کمتــر کارگری حاضر می 
شود نیروی کار خود را بخصوص از درجه 
مهارت بالایی هم برخوردار باشــد، در 
قبال حداقل دستمزد در اختیار کارفرما 
بگــذارد. خصوصا در جاهایی که هزینه 
زندگی بالاست ممکن است در شهر ها و 
شهرستانهای کوچک که برخی از هزینه 
ها نظیر مسکن، ایاب و ذهاب و بهداشت 
و درمان و نرخ بیکاری بالا قابل کنترل 
است شــاید کارگران رضایت بدهند با 
همین قرارداد ها کار بکنند به این دلیل 
که سابقه بیمه بازنشستگی برایشان ایجاد 
می شــود ممکن اســت درمان رایگان 

داشته باشند تا با این عدد کار بکنند
ولی واقعیت این اســت که در تهران با 
آگهی های متعدد درخواست نیروی کار 
با شرایط اعلامی مواجه هستیم اما می 
بینیم تقاضایی وجود ندارد و کارگران به 
دلیل اینکه این حقوق نمی تواند هزینه 
هایشان را پوشش دهد تمایل نشان نمی 
دهند. ما دوســال پیاپی است که تورم 
بالای ۴۰ درصد را داریم و شاید امسال 
تورم بیش از سال گذشته باشد بنابراین 
اثر قیمتی کالا و خدمات این پیام را می 
دهد کــه کارگر با این قیمت خود را به 
عنوان یک عامل تولید در اختیار کارفرما 
قرار ندهد به این دلیل که با این حقوق ها 
و دستمزد ها امکان ادامه حیات برایش 
وجود ندارد ممکن است بیکار بماند ولی 
معنای این بیکاری، بیکاری مطلق نیست 
ممکن است کاری را به صورت پاره وقت 
برای خود ایجاد کند یا کاری را پیدا کند 
که حقوق آن کار به مراتب از حقوقی که 
در یک کارگاه سازمان یافته و مقید به 
اجرای قانون انجام دهد، بیشــتر باشد.

بخشــی از بیکاری که الان وجود دارد 

ناشی از غیر منطقی بودن دستمزدهای 
تکلیفی است. مطمئنا کارفرمایانی که 
میخواهند کارگر های خود را حفظ کنند 
بنده مشاهده کردم و تجربه نشان میدهد 
که این کارفرمایان  هستند در طول سال 
ممکن است به اشکال مختلف دریافتی 
کارگر را متفاوت با حداقل دستمزدی که 
توسط شورا تعیین شده افزایش بدهند 
که این کار را کردند اما این پرداخت ها 
می توانند پرداخت هایی باشند که تعهد 
آور نباشد اما به طور حتمی قدرت خرید 

کارگر را افزایش دادند.
*در ترکیه با توجه به افزایش تورم 
شــاهد افزایش حقوق ها در سه 
مرتبه بودیم آیا قانونی وجود دارد 
که مکلف کند در سال حتما یکبار 
این تصمیم گیری در رابطه با افزایش 

حقوق اعمال شود ؟
قانون در موضع شــاغلین راه را نبسته 
یعنی گفته اند حداقل سالی یکبار انجام 
شــود ولی راه را بــرای اصلاح همین 
دستمزد در طی سال برای بیش از یکبار 
نبسته است. قانون سکوت کرده بنابراین 

معنی سکوت این نیست که شما نمی 
توانید انجام دهیــد اما در قانون تامین 
اجتماعی در مــاده ۹۶ تصریح دارد که 
حداقل سالی یکبار انجام دهید بنابراین 
مفهوم قید حداقل تصریح این موضوع 
است که اگر سبد معیشتی به شکل غیر 
متعارفی از لحاظ قیمت افزایش پیدا کرد 
تامین اجتماعی می تواند بیش از یکبار 

هم اینکار را انجام دهد.
در ایران هم امســال دولــت برای زیر 
مجموعه خود عملا این کار را انجام داد 
یعنی آنجا صحبت از این اســت که در 
بودجه عمومی یکبار دیده می شود به 
این دلیل که آنها مقید به بودجه سالیانه 
هستند و در طول سال نمی توانند هیچ 
اعتباری را جابجا کننــد ولی به لحاظ 
ضرورت و کاهش قدرت خرید کارکنان 
دولت در حوزه شاغلین و بازنشستگان 
خوشبختانه خود نهاد حاکمیت تصمیم 
می گیرد پرداخت های خود به کارکنانش 
را در اواسط سال ترمیم کند و این یک 
اتفاق میمون هست و نشان می دهد که 
قانون می تواند و اجازه دارد موجودی ای 
که در طی سال هم ترمیم حقوق را انجام 
بدهد.در حقیقت فضای قانونی وجود دارد 
اما نیاز بــه اراده دارد، دولت اراده کرد و 
اینکار را انجام داد شورای عالی کار هم 

باید یکبار این تابو را بشکند.
ما نمی توانیم تصور کنیم قدرت خرید 
کارگر اول فروردین تا پایان اســفند به 
تدریج نزدیــک به پنجاه درصد کاهش 
پیدا کند این اتفاق خانواده را متلاشــی 
می کند یعنی تمام قواعد زیستی را تحت 
تاثیر خود قرار می دهد و فشار شدیدی 
به بدنه خانــواده کارگری وارد می کند 
اتفاقات اجتماعی و اقتصادی هم رخ می 
دهد در هر صورت چیزی که مسلم است 

این است که امکان وجود دارد.

به عنوان نماد یک منطقه و مقصد گردشــگری تلقی شده که 
می تواند از یک منظر یادآور خاطرات سفر بوده و از منظر دیگر 
نماد فرهنگی یک منطقه اســت که می تواند نمادی از فرهنگ 

و تاریخ آن باشد.
ســوغات نه تنها برای گردشگران و مســافران ایرانی از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اســت بلکه در ســطح گردشگران بین الملل 
نیــز اهمیت خاصی دارد و چنین کالاهــا و نمادهایی در تمام 
فرهنگ ها و کشورها وجود دارد. اهمیت سوغات از 2 منظر حائز 
اهمیت است. اول اینکه ســوغات به نوعی سفیر فرهنگی یک 
منطقه است و می تواند نمادی از فرهنگ، مذهب، تاریخ، جامعه، 
اقتصاد و... را شــامل شود؛ لذا اهمیت سوغات فراتر از ارائه یک 
هدیه اســت و ظرفیت بالایی در ارائه و عرضه فرهنگ و خرده 

فرهنگ های مناطق مختلف دارد.
دوم اینکــه چنانچه از منظر »زنجیره عرضه« مبحث ســوغات 
مد نظر قــرار گیرد، طیف وســیعی اعــم از تولیدکنندگان و 
عرضه کنندگان در صنوف مختلف فعالیتی همچون فعالیت های 
کارگاهــی، مشــاغل مختلف خانگــی، صنعت، کشــاورزی، 
فعالیت هــای روســتایی، واحدهــای صنفی عمده فروشــی و 
خرده فروشی و... را شامل می شود که از منظر تولید و اشتغال 

حائز اهمیت است.
نتایج مطالعات نشــان داده که زنجیره عرضه ســوغات ایران و 
همچنین سوغات خراسان رضوی پتانســیل بالایی در رشد و 
توســعه زمینه های مختلف دارد. این در حالی است که عمده 
سوغات خراســان رضوی و همچنین خراسان بزرگ، معطوف 
به چند کالای خاص خوراکی همچون زعفران و زرشــک است 
و سایر زمینه های مختلف استان به ویژه در زمینه هایی همچون 
سنگ های قیمتی، چرم، سفال، گلدوزی و... می توانند از جایگاه 

در خوری برخوردار شوند.
نتایج مطالعــات از بعد اقتصادی نشــان داده که گردش مالی 
سوغات زائران و گردشــگران خراسان رضوی )به غیر از خرید 
شــخصی( حدود ۸۰۰۰ میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۱ بوده 
اســت که از سهمی ۱۸ درصدی در ســبد هزینه کرد زائران و 
گردشــگران برخوردار اســت. نکته ای که عموما مغفول واقع 
می شود، این اســت که علی رغم چنین گردش مالی، همچنان 
سهم صنایع  دستی به عنوان یک کالای خاص فرهنگی و ویژه 
در اســتان خراسان رضوی پایین است. هر چند که اصلی ترین 
عامل، بالا بودن هزینه خرید چنین کالاهایی اســت، به واسطه 
اینکه عموما کالاهایی فاخری است، معمولا در سبد هزینه کرد 

زائران و گردشگران جای نمی گیرند.
نکته دیگر اینکه همچنان ســهم کالاهای خارجی در این سبد 
کــه حدود ۴۰ درصد اســت بالا بوده و این امــر نیازمند توجه 
ویژه ای است. در این خصوص به نظر می رسد که شناخت ذائقه 
گردشــگران و زائران شهر مشهد و تطبیق بخش تولیدات داخل 
متناســب با نیازهای بازار و قدرت خرید آن ها از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است. لذا در زنجیره عرضه سوغات، گردشگران و زائران 
حلقه شــناخت بازار به عنوان یک حلقه مفقــوده در این حوزه 
هستند. در این خصوص نوآوری در تولیدات به عنوان حلقه بعدی 
در زنجیره عرضه ســوغات بوده که نیازمنــد برنامه ریزی ویژه و 
استفاده از ظرفیت مراکز فکری مبتنی بر خلاقیت و نوآوری است.

در زنجیــره عرضه ســوغات مشــهد، برندســازی مبتنی بر 
پتانســیل های منطقه، کشــور و خواســتگاه زیارتی این شهر، 
از اهمیت بســزایی برخوردار بــوده و یکی از آخرین حلقه های 
زنجیره عرضه سوغات است. مساله ای که کمتر مورد توجه قرار 
گرفته برندسازی در زمینه ســوغات به صورت غیر حرفه ای و 
غیر علمی اســت. عدم توجه به مساله برندسازی باعث می شود 
که زنجیره عرضه سوغات نتواند به شکل حرفه ای شکل گیرد و 
این امر باعث ناپایداری مشاغل و بنگاه های اقتصادی این حوزه 
می شــود. به عنوان مثال یکی از زمینه های گردشگری که در 
ســال های اخیر جایگاه ویژه ای در عرضه خدمات گردشــگری 

کشورها داشته »گردشگری حلال« است.
در همین راستا ســوغات مبتنی بر چنین گرایشی می تواند به 
عنوان یک برند خاص در ایران و خراســان رضوی در ســطح 
ملی و به ویژه بین المللی نقشــی ایفا کند. برند »چرم حلال«، 
»خوراکی های حلال« و... می تواند در کنار زنجیره عرضه شکل 
گرفته فعلی در ســوغات شهر مشهد از اهمیت بالایی برخوردار 
باشــد؛ مساله ای که در حال حاضر کشورهای مسلمان دیگر به 
شــکل جدی به آن ورود پیدا کرده و برنامه ریزی منسجمی در 

این خصوص کرده اند.

زاویه دید

صاد
اقت

حلقه های مفقوده زنجیره عرضه 
سوغات در مشهد چیست؟

ادامه از صفحه اول
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پاسخ به سوالات و ابهامات طرح ساماندهی استخدام

کدام نیروها تبدیل وضعیت می شوند؟
خلیــل بهروزی فر گفــت: مجلس بر 
رایی که داده، اصــرار خواهد ورزید؛ 
یعنی روند کار به سمتی پیش خواهد 
رفت که انشالله در نهایت طرح ابلاغ 
می شود؛ جای نگرانی نیست؛ مجلس 
با تمام قدرت پشت طرح ساماندهی 

ایستاده است.
به گزارش خبرنگار ایلنا، اول اسفند، 
نمایندگان مجلس در جلســه علنی، 
جزییات طرح ســاماندهی استخدام 
کارکنان دولت را با اکثریت قاطع به 
تصویب رساندند. این طرح یک ماده 
واحده و ۹ تبصره دارد. در ماده واحده 
طرح ساماندهی آمده است: »از زمان 
لازم الاجــرا شــدن این قانــون، به 
کارگیری هرنوع نیروی انسانی تحت 
هر عنوان به صورت مســتمر و تمام 
موضوع  دستگاه های  تمامی  در  وقت 
مــاده )2۹( قانون برنامه پنج ســاله 
ششــم توســعه اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی جمهوری اســلامی ایران 
)مصــوب ۱۴/۱2/۱۳۹۵ با اصلاحات 
و الحاقــات بعــدی(، ســازمان ها و 
شــرکت های تابعه و وابسته به آنها، 
صرفاً از طریق انتشار آگهی عمومی، 
برگزاری آزمون به صورت متمرکز در 
کل کشــور و با طی مراحل گزینش 

می باشد.«

تعریف »قرارداد کار معین«/ مراحل رسمی 
شدن

امــا همچنان یکســری ســوالات و 
ابهامــات در این طرح وجــود دارد؛ 
موضوع اول به نیروهای قرارداد معینِ 
تحت پوشش قانون مدیریت خدمات 
کشــوری بازمی گردد کــه نزدیک به 
ده ســال در قالب تبصره ۳ یا تبصره 
۴ مشــغول به کار هســتند؛ آیا اینها 
از قرارداد معینِ کشــوری به قرارداد 
معین کارگری تبدیل می شوند یا در 
همان حالت استخدامی باقی می مانند؛ 
خلیــل بهروزی فر )عضو کمیســیون 
اجتماعــی مجلس شــورا( در ارتباط 
با ایــن نیروها می گویــد: این نیروها 
همچنان تحت پوشش قانون مدیریت 
خدمات کشــوری باقی می مانند. این 
نیروهــا یک قدم تا پیمانی شــدن و 
استخدام رســمی فاصله دارند چراکه 
ذیل ماده ۳2 قانون مدیریت خدمات 
کشــوری هستند. طرح ســاماندهی 
بــرای تبدیــل وضعیت ایــن نیروها 
پیش بینــی خاصی نــدارد. در قالب 
طرح ساماندهی، وضعیت اشتغال این 

نیروها تغییر نمی کند.
با این حساب، آیا نیروهای قرارداد کار 
معینِ ذیلِ قانــون مدیریت خدمات 
کشوری برای پیمانی و رسمی شدن، 
باید منتظر یک لایحه جدید از جانب 
دولت باشند؛ بهروزی فر در این رابطه 
پاســخ می دهد: برای تبدیل وضعیت 

این نیروها نیاز به لایحه نیست.
 دولــت به مرور زمان و متناســب با 
ســوابق کاری نیروهــا، در مقاطــع 
مختلــف آن هــا را تبدیــل وضعیت 
می کنــد. عملًا این نیروهــا به مرور 
زمــان، پیمانــی و در مرحله ی بعد، 
رســمی می شــوند؛ پیمانی شدن به 
منزله ی مقدمه ی رسمی شدن است 
و کار براساس روال قانونی، بدون نیاز 

به طرح و لایحه پیش می رود.
این پروسه چقدر زمانبر است؛ چقدر 
طول می کشــد تا یک نیروی قرارداد 
کار معین، پیمانی و ســپس رسمی 

شود.
این نماینده مجلس در پاسخ به این 
سوال می گوید: زمانبندی کار به نوع 
خدمت گرفتن نیروها بســتگی دارد؛ 
پروسه ی زمانی ثابت و بدون تغییری 
نــدارد. ممکن اســت نیرویی یک یا 
دو سال ســابقه کار داشته باشد اما 
در یک پســت حســاس و تاثیرگذار 
مشــغول به کار است، بنابراین خیلی 
زود پیمانی و سپس رسمی می شود.  
نیروهای قرارداد کار معین می توانند 
در ادارات و نهادهــا پســت بگیرند، 
قانون این اجــازه را داده؛ این نیروها 
می توانند پست های سازمانی حساس 
حتی تا بخشــدار و معــاون فرماندار 

داشته باشند.
بــه این ترتیب، تکلیف قــرارداد کار 
معین هایی که تحت پوشــش قانون 
کار  کشــوری  خدمــات  مدیریــت 
نیروها  این  اســت؛  روشن  می کنند، 
نیــازی به تبدیــل وضعیــتِ طرح 
ساماندهی ندارند و البته در عمل نیز 
در دایره ی شــمول طرح ساماندهی 

قرار نمی گیرند.
اما بحث »قرارداد کار معینی« که در 
طرح ساماندهی مطرح شده چیست؛ 
بــه گفته ی بهروزی فر، قــرارداد کار 
معینــی کــه در طرح ســاماندهی 
آمــده مربوط بــه نیروهــای تحت 
پوشــش قانون کار اســت؛ براساس 
نیروهای شرکتیِ  طرح ســاماندهی، 
کارگری، قرارداد کار معین می شوند 

البته بازهم تحت پوشش قانون کار.
او ادامه می دهــد: قرارداد کار معین، 
با نیروهای  یک تعریف ثابــت دارد؛ 
تحت پوشــش قانون کار، براســاس 
الزامات قانون کار رفتار خواهد شــد؛ 
نیروهای شرکتی و پیمانکاری دولت 

با بیش از دو ســال سابقه مستمر، به 
قــرارداد کار معیــن تبدیل وضعیت 

می شوند.

آیا نیروهای کم سابقه اخراج می شوند؟
طرح ساماندهی اســتخدام کارکنان 
دولــت، تکلیف نیروهای شــرکتی با 
بیش از دو سال سابقه کار مستمر را 
مشــخص کرده؛ اما تکلیف نیروهایی 
که کمتر از دو سال سابقه کار دارند؛ 
چه می شــود؛ آیا ایــن نیروها بعد از 
ابــلاغ طــرح، تعدیل یا بــه عبارتی 
اخراج می شــوند؟ این مســاله، یکی 
دیگر از دغدغه ها و ابهامات کارگران 
نهادهــای اجرایی و دولتی ســت، به 
خصوص برای آن هایی که تازه ســر 
کار آمده اند و سابقه شــان به دو سالِ 

تمام نمی رسد.
بهروزی فــر در رابطه بــا این نیروها 
می گویــد: هیچ کــدام از این نیروها 
اخراج نمی شــوند؛ از این بابت نباید 
نگرانی داشته باشند؛ منتها آنچه در 
طرح ساماندهی دیده شده و در ماده 
واحده طرح به صراحــت آمده، این 
است که از زمان لازم الاجرا شدن این 
قانون، یعنی از زمانی که آیین نامه ی 
اجرایــی آن تدوین شــد و در هیات 

دولت به تصویب رسید، هیچ احدی 
از هیچ راهی نمی تواند به دستگاه های 
شــرکت های  وزارتخانه ها،  دولتــی، 
نهادهــای  دولــت،  زیرمجموعــه ی 
عمومی غیردولتــی و خصولتی وارد 
شــود مگر اینکه براســاس نیاز آن 
نهاد، آگهی منتشــر شود و نیروها با 
قبولی در آزمون وارد شوند. بنابراین 
نیروهایی که قبل از لازم الاجرا شدن 
طرح ســر کار آمده اند، به هیچ وجه 
اخراج نمی شوند حتی اگر کمتر از دو 

سال سابقه کار داشته باشند.

تکلیف خصولتی ها چیست؟
نیروهــای  دیگــر،  مهــم  مســاله 

اصطلاح  بــه  اجراییِ  دســتگاه های 
ماننــد  نهادهایــی  خصولتی ســت؛ 
مخابرات یا برخی کارخانجات بزرگ 
فولاد که فقط ۴۹ درصد ســهام آن 
متعلق به دولت اســت و ۵۱ درصد 
سهام واگذار شده؛ این نهادها مدعی 
هســتند طرح ســاماندهی و تبدیل 
وضعیــت نیروها شــامل حال شــان 
نمی شود و فقط مربوط به ارگان های 

صد درصد دولتی ست.
این نماینــده مجلــس در ارتباط با 
وضعیت نیروهای این قبیل نهادهای 
باشــید  مطمئن  می گوید:  خصولتی 
که تمامِ ایــن نهادها حتماً شــامل 
طــرح ســاماندهی هســتند؛ ما به 
مخابرات  مانند  نهادهایــی  نیروهای 
و ســایر نهادهای خصولتی  )دولتی 
و خصوصــی( گفته ایــم کــه حتماً 
مشــمول طرح ســاماندهی هستید؛ 
بــرای نیروهای شــهرداری ها هم به 
همین ترتیب، حتماً مشــمول طرح 

ساماندهی خواهند شد.

آیا تایید نهایی طرح به مشکل برمی خورد؟
بعــد از تصویــب طرح ســاماندهی، 
بازهم رئیس سازمان امور استخدامی 
کشــور، مخالفت هایی ابــراز کرده و 
مجدداً بحث ۱2۰ هزار میلیارد تومان 
بار مالــیِ ادعایی را پیش کشــیده 
است؛ آیا این دســت موضع گیری ها 
در این مقطع زمانی می تواند در کار 
مجلس خللی ایجاد کند؛ آیا مجلس 
مســتنداتی بــرای ارائه به شــورای 
نگهبان آمــاده کرده تا خدای ناکرده 
در آخرین مرحله، تایید نهایی طرح 
به مشکل برنخورد و آیا این احتمال 
وجــود دارد کــه طرح در شــورای 
نگهبان رد شود؛ بهروزی فر در ارتباط 
با این نگرانی ها می گوید: البته شورای 
نگهبان هرگز طرح مصوب مجلس را 
رد نمی کند؛ احتمال دارد اشــکالات 
و ایــرادات جزئی به مــاده واحده یا 
تبصره های طــرح بگیرد که اینها در 

مجلس اصلاح خواهد شد.
او تاکیــد می کند: امــا در مجموع، 
مجلس بر رایی که داده، اصرار خواهد 
ورزید؛ یعنی روند کار به سمتی پیش 
خواهــد رفت که انشــالله در نهایت 
طرح ابلاغ می شــود؛ جــای نگرانی 
نیســت؛ مجلس با تمام قدرت پشت 

طرح ساماندهی ایستاده است.

زمانبندی کار به نوع خدمت گرفتن نیروها بستگی دارد؛ پروسه ی 
زمانی ثابت و بدون تغییری ندارد. ممکن است نیرویی یک یا دو 
سال سابقه کار داشته باشد اما در یک پست حساس و تاثیرگذار 
مشغول به کار است، بنابراین خیلی زود پیمانی و سپس رسمی 
می شود نیروهای قرارداد کار معین می توانند در ادارات و نهادها 

پست بگیرند

,,

استارت پیشنهادات مجلس برای افزایش حقوق کارمندان
کوچکــی نژاد عضو کمیســیون برنامه 
بودجه و محاســبات مجلس شــورای 
اسلامی گفت: باید حقوق بگیران پایین 
حداقل ۳۰ درصد افزایــش و رده های 
بــالای حقــوق بگیر ۱۰ درصد رشــد 

حقوقی داشته باشند. 
جبار کوچکی نژاد  بــا بیان اینکه باید 

عدالت در حقوق و دستمزد سال ۱۴۰2 
در لایحــه بودجه رعایت شــود، گفت: 
حتما باید به تناســب رشد حقوق های 
بالا ، حقوق های پایین هم رشد داشته 

باشند. 
وی تاکیــد کرد: در حــال حاضر تورم 
زندگــی حقوق بگیران پاییــن را دچار 

اختلال کرده اســت و باید تناســب در 
پرداخت در این بخش به درستی صورت 
پذیــرد. کوچکی نژاد ادامه داد: اینکه ما 
بخواهیم حقوق حقوق بگیران پایین را 
تنها 2۰ درصد افزایش دهیم باید بدانیم 
ایــن 2۰ درصد با توجه به تورم موجود 

کفاف زندگی آنها را نخواهد کرد.

سریال مسمومیت دانش آموزان کی 
تمام می شود؟

سید حبیب قاآنی/ تقریبا بیست و چهار ساعت بعد از انتشار 
صحبتهای یونس پناهی معاون وزیر بهداشــت درمشــهد که 
برعمدی بودن ماجرای مســمومیت دانش آموزان قمی تاکید 
داشت دوباره شاهد تکرار این اتفاق درمدارس بروجرد بودیم .

مســمومیت سریالی که تقریبا هشتاد روز درمدارس شهرهای 
قم و بروجرد تکرار می شود و علاوه بر اینکه هنوزنه شفافیت 
در تشــریح ماجرا انجام شــده ،اختلاف نظــر درباره دلایل و 
مسایل مرتبط با آن در بین مسئولین مرتبط  کم نبوده است.

روز گذشــته دانش آموزان بروجردی که از ســه شــنبه دوم 
اســفندماه در دبیرســتانه دخترانه احمدیه این شــهر درگیر 
مسمومیت شــده بودند پس از چندین روز به مدارسی دیگر 
و از جمله به مدرســه پســرانه خیام بروجرد نیــز این اتفاق 

ناخوشایند سرایت کرده است.
یونس پناهی که عضو اصلی کمیته علمی تخصصی بررســی 
این ماجرا نیز بوده در مشــهد و در جمــع خبرنگاران گفت: 
پس از مســمومیت چندین باره دانش آموزان در مدارس قم، 
مشــخص شد افرادی دوست داشــتند که تمامی مدارس، به 

خصوص مدارس دخترانه تعطیل شوند.
او افزود: مســمومیت دانــش آموزان مدارس قمی ناشــی از 
ترکیبات شــیمیایی در دســترس بود از این رو عفونی و قابل 

انتقال به دیگران نیست.
وی تصریح کرد: این موضوع با تاکید ویژه وزیر بهداشت، مورد 
تحقیق و بررســی قرار گرفته اســت و تاکنون مشخص شده، 
ترکیبات مواد شــیمیایی، جنگی نیســت و هیچ نشانه ای از 

مسری بودن ندارد.
با این همه هنوز هیچ مقام مســئولی بصورت شــفاف وصریح 
دربــاره جزییات ایــن موضوع اظهار نظر نکــرده وهمین امر 
باعث دلواپسی های بیشــتر والدین دانش آموزان شده است 
بویژه که همزمان با این ماجرا که در رســانه های غیررســمی 
و شــبکه های اجتماعی، خبر و ویدئوهایی درباره فلج شــدن 
دختران دانش آموز هم در حال دســت به دســت شدن است 
وبــه قول معروفی در فضای مجازی ویــو و لایک خور خوبی 

هم دارد.
در جامعه شــناختی شایعه گفته می شــود کوششی جمعی 
برای تفسیر یک موقعیت مبهم ولی جذاب است. یک مطالعه 
موردی درباره شــایعه نشــان می دهد وقتی که جمعیتی به 
چیزی به شدت دلبستگی پیدا می کند، شایعه به طور کامل و 
متنوع تولید می شود. “شایعه” عموما به توضیح یا تبیین های 
تایید نشــده ای اطلاق می  شــود که به یک موضوع، واقعه یا 
مســاله عمومی مرتبط اســت و از شــخصی به شخص دیگر 

منتقل می گردد.
یکی از آســیب هایی که در سال های اخیربا آن مواجه بودیم 
نبود یک روند درســت و شــفاف اطلاع رسانی بوده که باعث 

شده همیشه گوی سبقت را رقبا بروبایند
 رواج بسیاری یافته ، شایعه است. البته شایعات به مقتضیات 
زمان و در برهه هایی خاص، ماهیتی متفاوت داشــته و بنا به 
نیازها و فراخور حال منابع به وجود آورنده آن، گاهی کمرنگ 

و در زمانی پر رنگ می شود
با این تفاســیر ضرورت اطلاع رســانی شفاف و دقیق از سمت 
نهادهای دولتی در چنین موضوع مهمی کاملا روشــن است 

وباید رسانه های را محرم وامین خود بدانند.

یادداشت
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کرده که ایران تصمیمی برای ساخت بمب اتمی نگرفته است.  
وی افزود: ســابقه ایــن صحبت ها به زمانی در اوایــل دولت اوباما 
بر می گردد. در آن زمان سازمان های اطلاعاتی آمریکا مدعی شدند 
که ایران در گذشته برای ساخت بمب اتم برنامه ای داشته اما در سال 
2۰۰۳ این برنامه را متوقف کرده و بعد از آن این برنامه را پیگیری 
نکرده است. این نظر در دو سال گذشته از طرف آمریکایی ها و خود 
برنز تکرار شده است. آنها مدعی اند که اگرچه ایران مقدماتی فراهم 
کرده و فعالیت هایی در حوزه هسته ای انجام داده که می تواند زمینه 
لازم را در آینده برای ساخت عناصر لازم برای ایجاد بمب اتم فراهم 
کند اما تصمیمی درباره ساخت بمب نگرفته و اقداماتی در این زمینه 

که هدف آن ساخت بمب اتم باشد، انجام نداده است.  
احمدی ادامه داد:  بنابراین این حرف تازه ای نیســت و تکرار آن در 
شــرایط جدید می تواند به این بحث کمک کند که مقامات دولت 
آمریکا به ویژه بلینکن و رابرت مالی دیپلماسی را بهترین وسیله برای 
پرداختن به مسائل هسته ای ایران دانسته اند. ضمن آینکه آنها تاکید 
می کنند که موضوع احیای برجام فعلا در دستور کار آنان نیست. 
آنها همیشه گفته اند کنترل برنامه هسته ای ایران از راه دیپلماتیک 

مناسب ترین راه است.
وی افزود: در مورد اینکه چرا آمریکا راهکار نظامی را به شکل جدی 
مد نظر ندارد، می توان به دلایل مختلفی از جمله، جنگ اوکراین، 
شرایط اقتصادی آمریکا و اروپا بعد از خاتمه همه گیری کرونا اشاره 
کرد. با توجه به این فاکتورها در شرایط کنونی اقدام نظامی میسر 
نیست؛ مگر اینکه شرایط فوق العاده ای شکل گیرد. در نتیجه آنها بر 

راه دیپلماسی تاکید دارند. 
احمدی در پاسخ به این سوال که اخیرا آمریکا اقداماتی انجام داده، 
از جمله معافیت صدا و ســیما از تحریم و همچنین اجازه به عراق 
بــرای پرداخت مطالبات ۵۰۰ میلیون دلاری ایران از صادرات برق 
به این کشور. آیا این اتفاقات را می توان ارسال پالس مثبت برای از 
سرگیری مذاکرات تلقی کرد، گفت: درباره عراق و این مطلبی که 
گفتید من اطلاعی ندارم و چیزی نشنیده ام. در مقابل گزارش هایی 
مبنی بر اینکه ارسال دلار از عراق به ایران با مشکلاتی مواجه شده، 
وجود دارد. با این حال، صحبت های که در رسانه ها مطرح می شود، 

مشخص نیست که صورت رسمی و حقوقی آن چیست.  
وی افزود:  معافیت صدا و ســیما از تحریم امر معمولی است که طی 
نزدیک به ۱۰ سال گذشته همواره و هر شش ماه یکبار انجام می شده 
اســت. ظاهرا آمریکا به دلیل تعهداتی که در چارچوب سازمان بین 
المللی ارتباطات ماهواره ای دارد، آن تحریم را نمی تواند اعمال کند 
و بطور مرتب در دولت های مختلف اقدام به تعلیق آن کرده اســت. 
از طرفی می دانیم که سختگیری هایی درباره نقل و انتقال ارز، تلاش 
برای تشدید تحریم فروش نفت و محصولات پتروشیمی طی چند ماه 
گذشته انجام شده که جایی برای خوش بینی در مورد نیات آمریکا 
باقی نمی گذارد. بنابراین مجموعه ای از این موارد را باید در نظر گرفت 
که شاید به خودی خود اثر چندانی در ارتباط با امکان از سر گیری 
مذاکرات احیای برجام نداشته است. تا آنجا که می دانیم ایران تاکید 
کرده که آماده جمع بندی مذاکرات است اما شرایط پیچیده ای مانند 
مسائل داخلی ایران و جنگ اوکراین هنوز اجازه از سرگیری مذاکرات 
را نداده است. در واقع باید مذاکرات از سر گرفته شود تا مشخص شود 

که آیا طرفین آماده دادن امتیازاتی به یکدیگر هستند یا خیر. 
 احمدی در پاسخ به این ســوال که اخیرا از طرف یکی از اعضای 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس از زبان وزیر خارجه 
مطرح شده که پادشاه عمان به تهران سفر خواهد کرد و خبر خوشی 
خواهد داشت، تحلیل شما درباره این امر چیست، گفت: مذاکراتی 
طی چند ماه گذشته از طریق عمان، قطر و جوزپ بورل به صورت 
غیرمســتقیم در جریان بوده اما آمریکا به سه موضوع اشاره کرده 
است؛ یکی موضوع زندانیان آمریکایی در ایران، دوم موضوع امنیت 
پرســنل آمریکایی در منطقه. یعنی اینکه آمریکا و ایران در تماس 
باشند که برخورد تصادفی شکل نگیرد و اگر شکل گرفت از کنترل 
خارج نشود. ســوم بحث جنگ اوکراین است که آمریکا می گوید 
به ایران پیام می دهیم تا از ارســال سلاح به روسیه خودداری کند. 
هرچند ایران تلویحا اشــاره این تبادل پیام ها را در ارتباط با برجام 
نیز دانسته است، اما آمریکایی ها اصرار دارند که درباره احیای برجام 

صحبتی نمی شود.
وی تصریح کرد: البته ممکن است که تبادل پیام بین ایران و آمریکا 
شامل برجام هم باشد اما محل تردید است که بتوان آمدن پادشاه 
عمان به تهران را به تبادل پیام بین ایران و آمریکا ربط داد. ســفر 
پادشاه عمان به تهران قاعدتا باید بیشتر جنبه تقویت رابطه دو جانبه 
داشته باشد. زیرا آقای رئیسی و چند تن از مقامات ما سفرهایی به 
عمان داشــتند و این سفر را می توان بیشتر در چارچوب روابط دو 
جانبه دانست تا انتقال پیام. زیرا انتقال پیام معمولا در سطح حداکثر 
وزیر خارجه و مقامات میانی انجام می شود نه در سطح پادشاه عمان.

وزیر خارجه ایران: 

برای توافق با آمریکا فاصله زیادی نداریم
امیرعبداللهیــان وزیــر امــور خارجه 
جمهوری اســلامی ایــران گفت: این 
آمادگی را داریم در چارچوب مذاکراتی 
که تاکنون در وین انجام شده و پیام هایی 
که بین مــا و طرف آمریکایی از طریق 
واســطه به صورت »نان پیپر« )ســند 
غیررسمی( تبادل شــده که متضمن 
رعایت منافــع همه طرف هــا و البته 
خطوط قرمز جمهوری اســلامی ایران 
هست، نســبت به جمع بندی توافق و 
بازگشــت همه طرف ها به تعهداتشان 
ذیل برجــام عمل کنیم. تصور می کنم 
اگر طرف آمریکایی در چارچوب پیامی 
که ارسال کرده واقع بینانه برخورد کند و 
اظهارات رسانه ای ریاکارانه قبلی را تکرار 
نکند ما فاصله زیادی با توافق نخواهیم 

داشت.
وزیر خارجه ایران: برای توافق با آمریکا 
فاصله زیادی نداریم/ وزیر خارجه عراق 
در بازگشــت از واشــنگتن حامل پیام 
آمریکا بــرای ما بــود/ در حال تنظیم 
مرحله جدیدی از گفت وگوها با عربستان 

هستیم
 وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی 
ایران در گفت وگویی، به آخرین تحولات 
روابط ایران با عراق، عربستان و آمریکا 

پرداخت.
حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
کشورمان  در گفت وگوی اختصاصی با 
شــبکه خبری العالم، اظهار داشت: در 
این ســفر با مقامات عالی رتبه عراق در 
خصوص مناسبات دوجانبه به تفصیل 
گفت وگو کردیم، روابط دو کشــور در 
ســطح ممتازی قرار دارد؛ روابط تهران 
ـ بغداد به صورت رســمی در ســطح 
راهبردی اســت و در سطح مردمی نیز 
رابطه یک ملت واحد و مشترک در دو 

سرزمین مستقل و متفاوت است.
وی گفت: ما در خصوص همکاری های 
اقتصــادی و تجــاری گفت وگوهــای 
مفصلی را بــا مقامات عراق داشــتیم 
برخی زیرســاخت ها بین دو کشــور 
در حال تقویت اســت از جمله اتصال 
خط آهن بصره - شــلمچه و خط آهن 
کرمانشاه - خسروی - منظریه - بغداد؛ 
فکر می کنیم این خطوط آهن می تواند 
برای تبادل کالا و توریسم زیارتی بین 
دو کشور نقش زیربنایی و مهمی داشته 

باشد.
امیــر عبداللهیــان خاطرنشــان کرد: 
اتفاق نظر داریم که بایستی هرچه زودتر 
کامیون های در حال تردد بین دو کشور 
را به گونه ای ســازماندهی کنیم که به 
طور مستقیم بتوانند در استان های دو 
کشور کالاهای خودشــان را به دست 

مصرف کنندگان برسانند.
وزیــر امور خارجه کشــورمان در ادامه 
خاطرنشان کرد: علاوه بر این در موضوع 
گردوغبار با هــم گفت وگو کردیم. قرار 
است به زودی در نیمه اول سال جدید 
یک نشست بین المللی در سطح وزرای 
محیط زیست با نقش آفرینی و محوریت 
سازمان ملل متحد و با میزبانی جمهوری 
اسلامی ایران در یکی از استان های ایران 
برگزار شود. طبعا مســاله گردوغبار از 
موضوعاتی است که مردم عراق، مردم 
ایران و هم مردم منطقه را رنج می دهد، 
ما گفت وگوهــای مفصلی در خصوص 

مدیریت و مهار گردوغبار داشتیم.
امیرعبداللهیان همچنین تصریح کرد: 
بعد دیگر همکاری هــا و گفت وگوهای 

ما به مســائل امنیتی و ضرورت تقویت 
امنیت مرزی برمی گردد. ما این پیام را 
به مقامات اقلیم کردســتان در ماه های 
اخیر به صراحت داده ایم که جمهوری 
اســلامی ایران من بعد هرگونه تحرک 
تجزیه طلب  و  تروریستی  گروهک های 
را از مبدا اقلیم کردستان علیه جمهوری 
اسلامی ایران به هیچ وجه تحمل نخواهد 
کرد. خوشبختانه با تشکیل کمیته عالی 
همکاری های امنیتی، دو دور گفت وگو 

در تهران و بغداد انجام شد.
وی گفــت: جناب آقای فؤاد حســین 
وزیر خارجه عراق و همچنین مشــاور 
محترم امنیت ملی این کشور آقای قاسم 
الاعرجی، نقش مهمی در این رابطه ایفا 
کردند، مقامات ذی ربط اقلیم کردستان 
هم در گفت وگوها حضور داشتند. اکنون 
یک پیش نویس ســندی بین ما آماده 
شــده که امیدوار هستیم هرچه زودتر 
این سند به امضا برســد. ما معتقدیم 
ارتباط  تروریستی،  گروهک های  وجود 
این گروهک ها با رژیم صهیونیســتی و 
برخی از سرویس های امنیتی خارجی، 
تهدیدکننده اولا« امنیت عراق، امنیت 
ایران و حتی امنیت اقلیم کردســتان 
است و یک بار برای همیشه باید به این 

موضوع پایان داده شود.
رییس دســتگاه دیپلماسی کشورمان 
گفــت: این چیزی اســت کــه مورد 
درخواســت جمهوری اســلامی ایران 
است و ما به کمتر از این قانع نخواهیم 
شد، » تعطیلی فعالیت تمامی مقرهای 
تروریستی در اقلیم کردستان، تعطیلی 
فعالیت پادگان ها و مراکز آموزشی شان 
و مجرمین نیز باید به سیستم قضایی 
تحویل داده شوند، چیزی به نام وجود 
تجزیه طلب  و  تروریستی  گروهک های 
در اقلیم کردستان عراق برای جمهوری 
اسلامی ایران قابل تحمل نخواهد بود. ما 
در سال های گذشته خویشتنداری کرده 
و شهدای زیادی را در این رابطه تقدیم 
کرده ایم اکنون هیچ فرصتی برای تداوم 
این وضعیت در اقلیم کردســتان وجود 

ندارد.
امیرعبداللهیان تصریــح کرد: ما روابط 
خوب، دوســتانه و برادرانه ای علاوه بر 
بغداد با اقلیم کردســتان در چارچوب 
قانون اساســی عــراق و روابط دیرینه 
تاریخی جمهــوری اســلامی ایران و 
مقامات کردی در اقلیم کردستان داشته 
و داریم. خوش بین هستیم که در سایه 
این روابط قوی که وجود دارد در سایه 
نقش آفرینی بغداد، دیگر شــاهد تکرار 
چنین وضعیتی در آینده نباشــیم اما 
طبعا در صورت تکرار این وضعیت پاسخ 
جمهوری اســلامی ایران در چارچوب 
منشور سازمان ملل متحد، دفاع مشروع، 
قوی و مؤثر خواهد بود. ما همچنین در 
خصوص مسائل منطقه ای و بین المللی 
در موضوعــات مختلف با هم گفت وگو 

کردیم.
وی در خصــوص روابط تهران و ریاض 
نیز اظهار داشت: بازگشت روابط ریاض 
با تهران را به حالت طبیعی هم به نفع 
دو کشور و هم به نفع منطقه می دانیم. 
جمهوری اســلامی ایران همــواره از 
گفت وگو و تعامل با عربستان سعودی 
اســتقبال کرده و با نقش آفرینی عراق 
پیشرفت خوبی در پنج دور گفت وگوهای 

قبلی داشته ایم و اکنون در حال تنظیم 
مرحله جدیدی از گفت وگوها هستیم.

امیرعبداللهیان با اظهــار امیدواری به 
این کــه در ایــن زمینه ناظر و شــاهد 
اقدامات محســوس و نتایج ملموس و 
عملی باشیم، تصریح کرد، در برخی از 
موضوعات، توافقات اجرایی و عملیاتی 
شــده اما همچنان موضوعاتی هست 
که بیــن ما و طرف ســعودی در حال 
مناقشه است. ما معتقدیم که در نتیجه 
این گفت وگوها فضای مناســب برای 
بازگشــایی ســفارتخانه های دو کشور 
در زمان خودش فراهم خواهد شــد و 
جمهوری اسلامی ایران همواره از مسیر 
گفت وگو، تعامل و بازگشــت روابط به 

حالت طبیعی استقبال می کند.
رییس دســتگاه دیپلماسی کشورمان 

در ادامــه درباره پیام وزیر خارجه عراق 
از ســوی آمریکا نیز، خاطرنشان کرد: 
آقای فؤاد حسین که از سفر واشنگتن 
برگشتند حامل این پیام بودند که طرف 
آمریکایی برای جمع بندی توافق آمادگی 
دارد، ما نیز همواره از مسیر دیپلماسی 
و مذاکره استقبال کرده ایم و از مذاکره 

فاصله نگرفته ایم.
امیرعبداللهیان گفت: ایــن آمادگی را 
داریم در چارچوب مذاکراتی که تاکنون 
در وین انجام شده و پیام هایی که بین 
ما و طرف آمریکایی از طریق واســطه 
به صورت »نان پیپر« )سند غیررسمی( 
تبادل شــده که متضمن رعایت منافع 
همه طرف هــا و البته خطــوط قرمز 
جمهوری اسلامی ایران هست، نسبت 
به جمع بندی توافق و بازگشــت همه 
طرف ها به تعهداتشــان ذیــل برجام 
عمل کنیم. تصور می کنــم اگر طرف 
آمریکایی در چارچوب پیامی که ارسال 
کرده واقع بینانه برخورد کند و اظهارات 
رسانه ای ریاکارانه قبلی را تکرار نکند ما 

فاصله زیادی با توافق نخواهیم داشت.
وی افزود: برداشــت مــن از آنچه که 
ایشــان از آمریکایی ها نقل کردند، این 
اســت که دســتیابی به توافق ممکن 
اســت و اظهارات طرف آمریکایی ناظر 
بر اعــلام آمادگی طرف آمریکایی برای 
گام برداشــتن در مســیر جمع بندی 
توافق اســت. اما مشکل اینجاست که 
متناقض  پیام های  همواره  آمریکایی ها 
دیپلماتیک و رسانه ای را دنبال می کنند، 
یعنی در مســیر دیپلماتیک پیام های 
ایجابی و مثبت ارسال و در رسانه حرف 
دیگری زده می شود. ما امیدوار هستیم 
که طــرف آمریکایی واقع بیــن بوده و 

ریاکارانه برخورد نکند.
وزیر خارجه کشــورمان گفــت: این 
طرف آمریکایی اســت که از تعهدات 
خودش خارج شده. لذا شرط گذاشتن 
و اظهــارات مغالطه آمیــز و متناقض 
کمکی بــه حل مشــکل و کمکی به 
این که تبعات عدم اجــرای برجام به 
طور کامل متوجه آمریکا است را، رفع 
نخواهد کرد. پس آمریکایی ها به جای 
اظهارات متناقض، اشتباه خودشان را 
بپذیرند و در مسیر جبران این اشتباه 
حرکت کنند. البته سه کشور اروپایی 
هم بایستی در این مسیر نقش سازنده 
خودشان را دنبال کنند و دچار خطا در 

تحلیل و محاسبات نشوند.

تصور می کنم اگر طرف آمریکایی در چارچوب پیامی که 
ارسال کرده واقع بینانه برخورد کند و اظهارات رسانه ای 
ریاکارانه قبلی را تکرار نکند ما فاصله زیادی با توافق 

نخواهیم داشت

,,

ادعای وال استریت ژورنال درباره احتمال سفر گروسی به تهران
خبرنگار روزنامه وال استریت  ژورنال در 
یک رشــته پیام توییتری به گمانه زنی 
درباره احتمال ســفر مدیــرکل آژانس 
بین المللــی انــرژی اتمی بــه ایران در 

روزهای آتی و نتایج این سفر پرداخت.
لارنس نورمن، خبرنگار روزنامه آمریکایی 

وال استریت ژورنال در صفحه توییترش 
بــه گمانه زنی هایــی دربــاره احتمال 
سفر رافائل گروســی، مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به ایران پرداخت 
و نوشت: تصور من این است که شانس 
قابل توجهی برای سفر رافائل گروسی به 

ایران در هفته آتی وجود دارد. همچنین 
از نظر من، گزارش پادمانی که همراه با 
انرژی  بین المللی  فصلی]آژانس  گزارش 
اتمی[ منتشــر می شــود، نیز تا اواخر 
هفته آتی و با توجه به نتایج سفر منتشر 

خواهد شد.

دیدگاه

سه محور مذاکرات غیرمستقیم 
آمریکا با ایران 

ادامه از صفحه اول
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مجلس شورای اسلامی، ساترا را غیرقانونی اعلام کرد

پای صداوسیما بر گلوی شبکه نمایش خانگی
نرگس کیانــی: چالش میــان وزارت 
دست اندرکاران  و  اسلامی  فرهنگ وارشاد 
 -Video on Demand( VODهــا 

ویدئوی درخواســتی( با ســاترا )سازمان 
تنظیــم مقررات صوت وتصویــر فراگیر(؛ 
نهادی که از ســوی ســازمان صداوسیما 
رســانه های  تنظیم گــری  مســئولیت 
صوت وتصویر فراگیر در فضای مجازی ایران 
را بر عهده گرفته است، چالشی مربوط به 
امروز و دیروز نیست و سالیان سال است 
که در جریان است. تازه ترین اتفاق در این 
زمینه اما بر ادعای غیرقانونی بودن ساترا 
صحه می گذارد. ادعایی که سال هاســت 
مطرح می شــود و گوش شــنوایی ندارد. 
2۵ بهمن ۱۴۰۱ رحیم زارع، ســخنگوی 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه از مصوبه ای 
خبر داد که براساس آن سازمان صداوسیما 
موظف اســت حداکثر ظــرف مدت یک 
ماه پس از تصویب ایــن قانون، آیین نامه 
رســیدگی به تخلفات ســکوهای انتشار 
صوت وتصویر فراگیر را به دولت ارائه دهد 
و همچنین ظرف مدت سه ماه، پیش نویس 
لایحه تاسیس ســازمان تنظیم مقررات 
صوت وتصویــر فراگیر را تهیــه کند و در 
اختیار دولت بگذارد. به بیان دیگر، مجلس 
بالاخره اعتراف کرد که ساترا یک دستگاه 
غیرقانونی است و در بند الحاقی به لایحه 
بودجه سال ۱۴۰2 از صداوسیما خواست 

لایحه تاسیس آن را به دولت ارائه دهد.
این قانون شکنی از سال 1379 آغاز شد

درخواســت مجلس شــورای اسلامی از 
سازمان صداوسیما برای ارائه لایحه تاسیس 
ساترا )سازمان تنظیم مقررات صوت وتصویر 
فراگیر( اتفاقی نیست که بتوان به سادگی از 
کنار آن گذشت و خبرآنلاین برای پیگیری 
این موضوع به سراغ رفت که پیش از این 
نیز بارها در مورد غیرقانونی بودن عملکرد 
ساترا صحبت کرده است. کوهیان به سال 
۱۳۷۹ برمی گردد. سالی که مسئولان کوی 
دانشگاه تهران، قصد ایجاد یک تلویزیون 

مداربســته داخلی را برای کوی داشتند 
و صداوسیما کار را به گرفتن استفساریه 
از شــورای نگهبــان کشــاند و طبق آن 
استفساریه »انتشــار و پخش برنامه های 
از طریق سیســتم های  صوتی وتصویری 
فنی قابل انتشار فراگیر )همانند ماهواره، 
فرستنده، فیبر نوری و غیره( برای مردم در 
قالب امواج رادیویی و کابلی غیر از سازمان 
صداوسیمای جمهوری اســلامی ایران« 
خلاف اصل ۴۴ تشخیص داده شد. بر سر 
این استفساریه و این که کدام محتوا فراگیر 
است باز مناقشه هایی ایجاد شد که پس از 
کشمکش های بسیار در انحصار صداوسیما 
قرار گرفت. نکتــه دیگری که کوهیان در 
مصاحبه های پیشین اش نیز به آن اشاره 
کرده این است که شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی از ســال ۱۳۷۱ طی مصوبه ای 
ماموریت اعطای مجوز در حوزه ویدئویی را 
به وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی سپرده بود. 
 VOD ) طبیعتا در آن سال چیزی به نام
ویدئــوی   -Video on Demand

درخواستی( بر روی شبکه های اینترنتی 
وجود نداشت اما این مصوبه با استفاده از 
عبارت »اعطای مجوز در حوزه ویدئویی و 
نظایر« دست مجری را از نظر حقوقی باز 
می گذاشت و هر پلتفرم تازه ای می توانست 
مشمول آن شود. کوهیان با اشاره به این 
موضوع می افزاید: »اگر خاطرتان باشــد 
ســریال های پربیننده ای چون »شهرزاد« 

و »ســاخت ایران« با مســئولیت وزارت 
فرهنگ وارشاد اسلامی منتشر شد و حتی 
سازمان صداوسیما هنگامی که می خواست 
سریال هایش را در بستر VODها منتشر 

کند از وزارت ارشاد مجوز می گرفت.«
این حقوقدان و کارشــناس رسانه معتقد 
VOD است با اقبال صورت گرفته نسبت

ها و سریال های شــبکه نمایش خانگی، 
صداوسیما احساس کرد در رقابت با رقیبی 
قَدَر قــرار گرفته اســت. او می گوید: »از 
کوچ مخاطب از صداوسیما به شبکه های 
ماهواره ای سال ها می گذشت و شبکه های 
فارسی وان، جم و... تماشاگر بسیار داشتند 
و ایــن در حالــی بود که مــا موظف به 
عرضه تولیدات غنی و فاخر در رسانه های 
دیداری وشنیداری بودیم. ما موظف بودیم 
فرهنــگ ایرانی را در چنین آثاری متبلور 
کنیم و نگذاریم آثار شبکه های ماهواره ای 
تبدیل بــه معیاری برای تعیین ســبک 
زندگی مان شــود ولی وقتی خودمان را، 
دغدغه هایمان را و ســبک زندگی مان را 
در آثار تلویزیونی ندیدیم به شــبکه های 

ماهواره ای روی آوردیم. 
جدالی که اوج گرفت

ســال ۱۳۹۹ و در میانــه جــدال وزارت 
فرهنگ وارشاد اسلامی و سازمان صداوسیما 
بر ســر تولی گری شبکه نمایش خانگی، 
صداوســیما با اســتناد به دستور رهبری 
در ســال ۱۳۹۴ معتقد بود که این تولی 

گری در حوزه اختیار اوســت. رهبری در 
سال ۱۳۹۴ در ابلاغیه ای به رئیس جمهور 
وقت به »صوت وتصویر فراگیر« اشاره کرد 
و نوشت: »مسئولیت صدور مجوز و تنظیم 
مقررات صوت وتصویــر در فضای مجازی 
و نظارت بر آن منحصرا بر عهده ســازمان 
صداوسیما اســت.« کوهیان در این مورد 
می گوید: »همان طور که پیش تر توضیح 
داده و تصریح کرده ام دســتور رهبری نه 
به معنای موردنظر سازمان صداوسیما که 
ناظر بر رفع انحصار از این سازمان در حوزه 
رسانه های صوت وتصویر فراگیر در فضای 
مجــازی و اجازه به بخش خصوصی برای 
ورود بــه این عرصه بود. در همان ســال، 
مجلــس بودجه ای برای ایــن امر در نظر 
گرفت تا نظارت بر همه مراحل تولید آثار 
حرفه ای در فضای مجازی بر عهده سازمان 
صداوسیما قرار گیرد. تصمیم بر این بود که 
این امر در بودجه ســال ۱۴۰۱ نیز لحاظ 
شود که شــورای نگهبان ورود و صراحتا 
اعلام کرد نظارت ســاترا بر شبکه نمایش 
خانگی مغایر با وظیفه سایر دستگاه هاست. 
مضاف بر این که برخلاف اصل ۵۳ هم بود 

و تشکیلات غیرضروری ایجاد می کرد.«
هنگام تصویب بودجه سال ۱۴۰2 رسید. 
2۵ بهمن ۱۴۰۱ رحیم زارع، ســخنگوی 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه از مصوبه ای 
خبر داد که براساس آن سازمان صداوسیما 
موظف اســت حداکثر ظــرف مدت یک 
ماه پس از تصویب ایــن قانون، آیین نامه 
رســیدگی به تخلفات ســکوهای انتشار 
صوت وتصویر فراگیر را به دولت ارائه دهد 
و همچنین ظرف مدت سه ماه، پیش نویس 
لایحه تاسیس ســازمان تنظیم مقررات 
صوت وتصویــر فراگیر را تهیــه کند و در 
اختیار دولت بگذارد. به بیان دیگر، مجلس 
بالاخره اعتراف کرد که ساترا یک دستگاه 
غیرقانونی است و در بند الحاقی به لایحه 
بودجه سال ۱۴۰2 از صداوسیما خواست 

لایحه تاسیس آن را به دولت ارائه دهد.

حذف یک سریال از نامزدهای پخش نوروز
سریال ماورایی مســعود ده نمکی با نام »رستگاری« که از سوی 
برخی رسانه ها به عنوان گزینه پخش در رمضان ۱۴۰2 یاد می 
شد، این روزها در مرحله پیش تولید است و قطعا پخش آن به این 

مناسبت که با نوروز پیش رو مصادف است، نمی رسد.
پیگیری های خبرنگار ایسنا از برخی عوامل سازنده سریال، حاکی 
از آن است که با توجه به اینکه »رستگاری« در مرحله پیش تولید 
قرار دارد، عملا این ســریال از گزینه های پخش نوروز و رمضان 

حذف می شود.
با توجه به موضوعی که ســریال مســعود ده نمکی داشت )ژانر 
ماورائی(، پیش بینی می شــد این سریال برای رمضان ۱۴۰2 در 
نظر گرفته شده باشد، اما بر اساس پیگیری ها از چند تن از عوامل 
این ســریال، در حال حاضر سریال »رستگاری« در مرحله پیش 

تولید قرار دارد.
هر چند به گفته سازندگان 
»رستگاری«، از ابتدا هم بنا 
نبوده این مجموعه به پخش 
در ماه رمضان ۱۴۰2 برسد و 
بر این اساس، اگر بنا بر تولید 
به موقع باشد، می تواند در 
بین گزینه های پخش برای 
رمضان ۱۴۰۳ به حساب آید.

متن سریال ۳۰ قسمتی »رســتگاری« که در گونه ماورایی و به 
تهیه کنندگی و کارگردانی مســعود ده نمکی در حال پیش تولید 
است، توسط حســن وارسته نوشته شده اســت. نام وارسته در 
نگارش سریال هایی چون »پایتخت«، »دودکش«، »علی البدل«، 
»دیوار بــه دیوار« و »بچه  مهندس« به چشــم می خورد و حالا 
طراحی و سرپرستی فیلمنامه ســریال ماورایی »رستگاری« به 

کارگردانی مسعود ده نمکی را عهده دار شده است.
حسن وارسته درباره مراحل نگارش این سریال اعلام کرده است 
که نوشتن متن این سریال ماه های گذشته به اتمام رسیده است.

به گزارش ایسنا، ده نمکی پیشتر عنوان کرده بود، ترجیح می دهد 
فعلا با مدیوم تلویزیون حرف ها را بزند. سریال »آزادی مشروط« 
او نیز به تازگی از تلویزیون پخش شــد. این سریال ۳۰ قسمتی 
بــا محوریت طنز درباره فعالیت  گروه های جهادی، کادر درمان و 
پرستاران در ایام کرونا بود. سریالی که به گفته مسعود ده نمکی 
فرمول آزمون پس داده ای از مانیفست کارهایش محسوب می شود.

کافه خبر

تر تئا

هنر
گ و 

رهن
ف

محمد حاتمی: فروش گیشه پاسخگوی 
دخل و خرج تئاتر نیست

کارگــردان نمایــش »اهل 
عمــارت  در  کــه  هــوا« 
می شود  اجرا  نوفل لوشــاتو 
هزینه هایی  با  است  معتقد 
که ســر به فلک زده فروش 
گیشه تئاتر پاسخگوی دخل 

و خرج گروه ها نیست.
بــه گزارش تئاتر آنلاین ، محمد حاتمی کارگردان نمایش »اهل 
هوا« نوشته مریم تاجیک که از 2۷ بهمن در عمارت نوفل لوشاتو 
روی صحنه رفته است، درباره این اثر نمایشی گفت: »اهل هوا« 
درباره قتل های ناموسی اســت. یک بومی سازی در این نمایش 
انجام شده و روایت در جنوب ایران شکل گرفته و به اتفاقات بین 

عشیره ها می پردازد.
وی درباره روند تولید نمایش »اهل هوا« توضیح داد: نزدیک به 2 
ماه روند تولید این نمایش طول کشید که البته تمام 2 ماه صرف 
تمرین نمایش نشــد. بلکه این مدت زمان شامل مرحله انتخاب 

بازیگر و همچنین شروع و انجام تمرین ها شد.
حاتمی درباره تولید تئاتر در شرایط اجتماعی و اقتصادی کنونی، 
متذکر شد: به دلیل مســائل اجتماعی و اقتصادی جامعه تولید 
تئاتر خیلی سخت شده است. هزینه های تولید تئاتر سر به فلک 
زده اســت و همه هزینه ها ۱۰ برابر شده است و این امر به تئاتر 

لطمه می زند.
این کارگردان و بازیگر تئاتر درباره وضعیت اجرای آثار نمایشی در 
شرایط فعلی تأکید کرد: تئاتر زمین تا آسمان با سینما فرق دارد 
و باید حتماً روی صحنه باشد و اجرا شود. تئاتر با آموزش، تفکر و 
اندیشه سر و کار دارد و تعطیل شدنی نیست اما جا انداختن اینکه 
هنر تئاتر باید همیشــه در سبد فرهنگی خانواده ها باشد سال ها 

زمان می برد.
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نماینده سبزواردر مجلس:
دولت در خوشحال کردن مردم موفق 

نبوده است
یک نماینده مجلس با اشاره 
به جلســه غیرعلنــی صبح 
امروز با مسئولان دولت، گفت: 
خروجی جلسه این بود که ما 
در عقبه ی اقتصادی و میزان 
ارز دچار کمبود نیســتیم که 
نگران باشــیم. مــا فقط باید 

مسأله را مدیریت کنیم. ضمن اینکه کشورهایی که ما در حساب های 
آنجا دلار داریم به زودی آنها را به ایران خواهند داد و عقبه ارزی قوی تر 
خواهد شد. عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات در گفت و گو 
با خبرنگار جماران، در خصوص مباحث مطرح شده در جلسه غیرعلنی 
صبح امروز مجلس در خصوص نرخ ارز، گفت: امروز چند مسأله به طور 
جدی و بارز مورد توجه قرار  گرفت؛ آقای فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
معتقد است، با توجه به ایجاد مرکز مبادلات ارزی اگر نیاز واقعی کشور 
از نیاز کاذب جدا شود، برای نیاز واقعی کاملا ارز داریم. به گفته وی، در 
چند کشور ارز داریم و طبق مذاکرات صورت گرفته قول تقویت عقبه 

ارزی کشور داده شده است.
در مقابل جریان خاصی هستیم

وی از قــول رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما در مقابل جریان خاصی 
هستیم که برخی کشورهای ابرقدرت های جهان هستند و این ها سایت ها 
و حساب هایی را در ایران فعال کرده اند که مقدار قابل توجهی دلار در 
آنجا جمع آوری شود. در واقع ما با یک جنگ مواجه هستیم، اما چون 
تسلط بر روی این جنگ وجود دارد باید تلاش شود که مسأله حل شود. 

در عقبه  اقتصادی و میزان ارز دچار کمبود نیستیم
محبی با بیان اینکه نظرات مختلفی از ســوی نمایندگان مطرح شد، 
تصریح کرد: مطالبی با ابعاد مختلف پیشنهاد شد که در نتیجه، از امروز 
کمیته ای بین مجلس و دولت با سرعت تشکیل می شود تا راه کار را در 
موضوع ارز نهایی کنند. نهایتا خروجی جلسه این بود که ما در عقبه ی 
اقتصادی و میزان ارز دچار کمبود نیستیم که نگران باشیم. ما فقط باید 
مسأله را مدیریت کنیم. ضمن اینکه کشورهایی که ما در حساب های 
آنجا دلار داریم به زودی آنها را به ایران خواهند داد و عقبه ارزی قوی تر 
خواهد شــد. وی ادامه داد: شیوه حرکت دلاری ما تراستی شده است، 
لذا نقدی که وجود دارد این است که این تراست ها منجر به رانت های 
جدیدی شــود یا اتفاقات ناگواری در این حوزه بیفتد. مســئولان این 
اطمینان خاطر کامل را دادند که این کارها تحت نظر دقیق حاکمیت 

جمهوری اسلامی است و کاملا مسلط بر موضوع شکل می گیرد.
دولت به وضوح مشکلات را به مردم بگوید

محبــی در خصوص نحوه نظارت مجلس بر عملکرد ضعیف دولت در 
بســیاری از بخش ها افزود: خود من به عنــوان نماینده مردم تا امروز 
بیش از ۵۰۰۰ تذکر که از دولت قبل و جدید امضاء کردم، نســبت به 
شرایط موجود هیچ وقت رضایت نداشته ام. توقع داریم دولت به وضوح 
مشــکلات را به مردم بگوید؛ مثل گرانی هایی که در فولاد اتفاق افتاده 

است و انتظار می رود دولت به طور جدی تر ورود کند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت که در جلسه امروز این 
هشدار را به مخبر دادم که در طول 2، ۳ هفته اخیر اتفاقات ناگواری در 
حوزه فولاد افتاده است. دولت در عرصه تنظیم گری کُند پیش می رود 
که معتقدیم باید با سرعت این ها را جمع کند. باید شرایط را مدیریت 
کرد و از بحران ها عبور کرد. اگر دولت این شرایط را نقص کند نمایندگان 
تصمیمات دیگری خواهند گرفت . عضو کمیسیون برنامه و بودجه به 
حمایت از نظارت مجلس در مقابل دولت پرداخت و اظهار داشت: این 
مجلس تنها مجلسی است که نظارتی است. من معتقدم بزرگترین نقش 
برجسته مجلس نظارت است؛ ما کمبود قانون نداریم، اما مشکلات امروز 
نشأت گرفته از عدم اجرای قانون است. در این صورت قانون قابلیت اجرا 
ندارد که باید این را درســت کرد و یا دولت اراده ای برای اجرای قانون 

ندارد که ما باید با هم بشینیم با مفاهمه اجرای قانون اتفاق بیافتد.
وی یادآور شد: مجلس سه شنبه ها موضوع اجرای قوانین را بررسی می 
کند و کمیسیون های مختلف  در گزارش  سه شنبه های نظارتی مسائل 
مختلف کشور را گزارش می دهند. به نظرم نظارت مجلس باید تقویت 
شود و میدان داری بیشتری صورت بگیرد تا اجرای قانون توسط دولت 
تسریع شود. ما دائما به دنبال این هستیم که دولت قرار است چند ماه 
دیگر جواب ما را بدهد؛ این مورد قبول ما نیســت. ما که نمی توانیم به 
مردم بگوییم صبر کنید! در حالی است که اتفاقات ناگواری در حال روی 

دادن است و روند تورمی در کشور اتفاق میافتد.
وی ادامه داد: مجلس قطعا به دنبال این ها خواهد رفت. اگر بفهمیم یا به 
این نتیجه برسیم دولت کم کاری می کند، پیگیری می کنیم. ما حرکت 
دولت را مثبت می دانیم اما میزان حرکت کند است، کشور نیاز به حرکت 
سریع دارد. باید برای مردم احساسات خوبی ایجاد کنیم؛ من فکر می 

کنم دولت آقای رییسی در خوشحال کردن مردم موفق نبوده است.

ان
راس

خ

خـــبر

نایب رئیس شورای ملی زعفران:

هر کیلو زعفران نگین 43 میلیون تومان
نایب رئیس شــورای ملی زعفران بیان 
اینکه نوســانات ارزی منجربه افزایش 
قیمت زعفران شده است، گفت: با توجه 
به افزایش قیمــت کالاها و محصولات، 
به مراتب زعفران مطابق با دیگر کالاها 
افزایش قیمت داشته است؛ هم اکنون هر 
کیلو زعفران نگین بین ۴2 تا ۴۳ میلیون 

تومان در بازار معامله می شود. 
غلامرضا میری در گفت وگو با ایســنا، 
در خصوص قیمت زعفران، اظهار کرد: 
حداقل قیمت زعفــران در حال حاضر 
حدود ۳۰ میلیون تومان اســت که در 
بازار به خوبی خرید و فروش می شــود. 
همچنین هر کیلــو زعفران نگین بین 
۴2 تا ۴۳ میلیون تومان در بازار معامله 

می شود.
وی با بیان اینکه نوسانات ارزی منجربه 
افزایش قیمت زعفران شده است، افزود: 
با توجه به افزایش قیمت محصولات، به 
مراتب این  محصول مطابق با دیگر کالاها 

افزایش قیمت داشته است.
رئیس اتحادیــه صادرکنندگان زعفران 

خراسان رضوی تصریح کرد: با توجه به 
اینکه تقاضا بــرای زعفران افزایش پیدا 
کرده است اما فروش صورت نمی گیرد؛ 
عده ای از افراد و حتی کشاورزانی که پول 
دارنــد زعفران را خریداری می کنند که 
این امر باعث افزایش تقاضا می شود و به 
مراتب قیمت زعفران هم افزایش می یابد.

وی عنوان کرد: در ۳ ماه گذشته سازمان 
تعاونی روستایی به کشاورزان اعلام کرده 
بود که زعفران  بــا قیمت حمایتی ۴۱ 

میلیــون و ۳۵۰ هزار تومان خریداری و 
نگهداری می شــود. عده ای از کشاورزان 
پول خــود را دریافت و عــده ای دیگر 
هنوز دریافت نکرده اند که سازمان تعاون 
روستایی اعلام کرد افرادی که هنوز پول 
خــود را دریافت نکردنــد می توانند در 
صورت تمایل زعفران خود را از تعاونی 

دریافت کنند.
میری ادامه داد: با توجه به اینکه اکنون 
قیمت زعفران در بازار بیشــتر از قیمت 

سازمان تعاونی روستایی است؛ کشاورزانی 
که پول خود را دریافت نکردند، زعفران 
خود را از این سازمان تحویل می گیرند و 
با قیمت بالاتر در بازار عرضه می کنند یا 

اینکه نزد خود نگه می دارند.
وی در خصوص میزان صادرات زعفران 
از کشور، خاطرنشان کرد: بیشتر صادراتی 
که در کشــور انجام می شــود از سوی 
مشــهد صورت می گیرد و در ۱۰ ماهه 
اول ۱۴۰۱، ۱۷۷ تن صادرات داشــتیم 
که در مقایسه با سال ۱۴۰۰، شاهد ۱۷ 

درصدی کاهش صادرات بودیم.
رئیس اتحادیــه صادرکنندگان زعفران 
خراســان رضوی در خصوص آیین نامه 
کروسین، بیان کرد: اکنون این موضوع 
منتفی است. زمانی که این موضوع مطرح 
شــد نگرانی هایی را برای کشاورزان به 
همراه داشت اما با افزایش قیمت زعفران 
و اعلام تعاونی روســتایی به کشاورزان 
مبنــی بر دریافت زعفــران خود، دیگر 
کشــاورزان نگرانی نداشته و اکنون بازار 

راکد نیست.
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511/8اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه شش
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهـی قانـون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی . نظـر بـه دسـتور مـواد ۱ و۳ قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت  
اراضی و سـاختمان های فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/2۰ و برابر 
رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶2۷2۰۰۱۰۳۶ مورخـه ۱۴۰۱/۱۱/۰۴ هیـات  
موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحد ثبتی منطقه شـش 
مشـهد تصرفـات مالکانه و بلامعـارض متقاضی خانم آرزو امیـرزاده بردر  
فرزنـد جهانگیـر شـماره شناسـنامه ۰۹2۰۴۰۶۸۵۸ صـادره از مشـهد 
نسـبت به ششـدانگ یکباب منزل به مسـاحت ۱۰۰ متر مربع قسـمتی 
از پـلاک  ۷۹۹ فرعـی از یـک الـی ۱۹۹ فرعـی از ۱۸۷  اصلـی واقـع در 
اراضـی نجفـی بخـش ۱۰ مشـهد خریداری با واسـطه / بدون واسـطه از 
محـل مالکیـت مشـاعی متقاضـی مالک رسـمی محـرز گردیده اسـت.  
لـذا بـه  اسـتناد مـاده ۱۳ آئیـن نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبت 
در دو روزنامـه بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق  یکـی از روزنامه های محلی 
و یکـی از روزنامـه های کثیرالانتشـار اعلام شـده  در شـهرها منتشـر و 
در روسـتاها رای هیـات الصـاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفـع به آرای 
اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار آگهـی و در 
روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو ماه اعتـراض خود را بـه اداره 
ثبـت محـل وقـوع ملک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد و بایـد از  تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهـی تقدیم دادخواسـت به اداره ثبت محـل تحویل دهد که 
در ایـن صـورت اقدامـات ثبت موکـول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت 
و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یـا معترض، 
گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائه نکنـد اداره 
ثبـت مبـادرت به صدور سـند مالکیـت می نماید و صدور سـند مالکیت 

مانـع از مراجعـه متضـرر به دادگاه نیسـت. م.الـف تاریخ ۴۳۷ 
انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
هادی ریحانی- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه شش مشهد

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۱۱۱۶ هیـات اول/دوم موضـوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد 
سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی  حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن 
تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی  آقـای محمدرضـا بیانـی بـه 
شناسـنامه شـماره ۱2۴۰ کـد ملـی ۰۹۰2۳۴۹۹۹۶ صادره بردسـکن 
فرزند حسـین درششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت ۱۷۷/۰2 
مترمربـع پـلاک ۴۷۴ فرعی از۴  اصلی واقع در خراسـان رضوی بخش 
۴  حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن از مالکیـت محمد غیاثی تائیـد  و رای 
خـود را بـا حـدود ذیـل صادر مـی نماید ، محـرز گردیده اسـت. لذا به 
منظـور اطـلاع عمـوم مراتب در دو نوبـت به فاصلـه ۱۵ روز آگهی می 
شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی 
اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به 
مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ 
رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند 

مالکیـت صـادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعیین 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
/دوم  اول  هیـات   ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۱۰۰۱۱۸۶ شـماره  رای  برابـر   .
موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی ملـک بردسـکن تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی خانـم زهرا منعمی شناسـنامه شـماره 
۱2۱ کـد ملـی ۵۷2۹۴۴۴۱۶۸ صـادره بردسـکن فرزنـد حسـن در 
ششـدانگ یک باب سـاختمان بـه مسـاحت 2۴۳/۳۴ مترمربع پلاک 
۶۱۸ فرعـی از ۴  اصلـی واقـع درخراسـان رضـوی بخـش ۴ حـوزه 
ثبـت ملـک بردسـکن از مالکیـت رسـمی سـید علی حسـینی مقدم 
فرزنـد سـید جـواد محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عموم 
مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی که 
اشـخاص نسـبت به صـدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته 

باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه 
اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف 
مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه 
مراجـع قضایـی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقررات سـند مالکیـت صادر 

خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانون و مـاده ۱۳ آئیـن نامه قانـون تعیین 
تکلیـف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی 
. برابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۱۰۰۱۱۱۵ هیـات اول /دوم 
موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای 
فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی ملک بردسـکن تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضی  آقـای محمدرضا بیانی  به شناسـنامه 
شـماره ۱2۴۰ کـد ملـی ۰۹۰2۳۴۹۹۹۶  صـادره کاشـمر  فرزنـد 
حسـین در ششـدانگ یک باب سـاختمان به مسـاحت ۳۸/۰۶ متر 
مربـع قسـمتی ازپـلاک ۴۷۴ فرعـی از ۴  اصلـی واقع در خراسـان 
رضـوی بخـش  ۴ حـوزه ثبـت ملـک بردسـکن از مالکیت رسـمی 
محمـد غیاثـی تائیـد و رای خود را بـا حدود ذیل صـادر می نماید، 
محـرز گردیـده اسـت. لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص 
نسـبت بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند 
مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت 
یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض، دادخواسـت خود را بـه مراجع 
قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر 

خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۴. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسمی .نظر به دستور مواد 
۱و۳ قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وسـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/2۰ وبرابـر رای شـماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۰۰۰۰۴۶۴ 
مـورخ ۱۴۰۱/۱۱/۳۰ هیـات اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر 
درواحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک بجسـتان تصرفـات مالکانـه بلامعـارض 
متقاضی  آقای رضا  پوراسـماعیل بجسـتانی به شناسـنامه شـماره ۴۱۱ کد 
ملـی  ۵۶2۹۹۶۳۹۸۸ صـادره گنابـاد فرزنـد  حسـین درششـدانگ  یکبـاب 
منـزل مسـکونی بـه مسـاحت ۱۱۷ مترمربـع قسـمتی از پلاک ثبتـی  2۰۹ 
فرعـی از 2   اصلـی  واقـع دربخـش دوگنابـاد حـوزه ثبـت ملک بجسـتان به 
آدرس: بجسـتان - خیابـان دوازده فروردیـن - دوازده فروردیـن ۱۱- پلاک ۴ 
خریـداری مـع الواسـطه از محل مالکیت صدرالدین سـجادی محـرز گردیده 
اسـت . لـذا بـه موجـب مـاده ۳ قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی 
وسـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و مـاده ۱۳ آییـن نامه مربوطـه این آگهی 
در نوبـت بـه فاصلـه ۱۵ روز از طریـق ایـن روزنامـه ومحلی /کثیرالنتشـار در 
شـهرهاودر روسـتاهارای هیـات الصـاق تـا درصورتیکـه اشـخاص ذینفـع به 
ارای اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی و 
درروسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تا دو ماه اعتـراض خود را بـه اداره ثبت 
محـل وقوع ملک تسـلیم ورسـید اخذ نمایند . معترض باید ظـرف یک ماه از 
تاریخ تسـلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواسـت به دادگاه عمومی محل 
نمایـد و گواهی تقدیم دادخواسـت به اداره ثبت محـل تحویل دهد که دراین 
صـورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اسـت و در صورتیکه 
اعتـراض در مهلـت قانونـی واصـل نگردد یا معتـرض ، گواهی دادخواسـت به 
دادگاه عمومـی محـل ارائـه نکند اداره ثبـت مبادرت به صدور سـند مالکیت 
مـی نمایـد و صدور سـند مالکیت مانـع از مراجعه متضرر به دادگاه نیسـت .  
تاریخ انتشـار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱2/۹.  تاریخ انتشـار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۵
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده ۳ قانـون و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن 
تکلیـف وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی 
.نظـر به دسـتور مـواد ۱و۳ قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی واراضی 

وسـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مصوب ۱۳۹۰/۹/2۰ وبرابر رای شـماره 
موضـوع  اول  مـورخ ۱۴۰۱/۱۱/۳۰هیـات    ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰2۰۰۰۰۴۶۵
مـاده یـک قانـون مذکور مسـتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجسـتان 
تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای سـید ابـوذر سـجادی  بـه 
شناسـنامه شـماره ۴ کـد ملـی ۵۶2۹۹۴۳۵۸۸  صادره  بجسـتان  فرزند  
محمـد  درششـدانگ یـک قطعـه زمیـن مزروعی  بـه مسـاحت ۱۵۹۵۳ 
مترمربـع ، تمامـت پـلاک ثبتی ۱۴۷۵ فرعـی از ۵۷  اصلی  واقع دربخش 
دوگنابـاد حـوزه ثبـت ملـک بجسـتان بـه آدرس: بجسـتان - روسـتای 
فخرآبـاد -صحـرای پیـش برج گور عـرب  خریداری مع الواسـطه از محل 
مالکیـت  سـید محمـد سـجادی ثبـت شـده ذیـل شـماره ۱۵2۳ صفحه 
2۰ دفتـر امـلاک جلـد ۱۰ محـرز گردیده اسـت . لـذا به موجـب ماده ۳ 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتی اراضـی وسـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی و مـاده ۱۳ آییـن نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در نوبـت بـه فاصله 
۱۵ روز از طریـق ایـن روزنامـه ومحلی /کثیرالنتشـار در شـهرها منتشـر 
ودر روسـتاهارای هیـات الصـاق تـا درصورتیکـه اشـخاص ذینفع بـه ارای 
اعـلام شـده اعتـراض داشـته باشـند بایـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی و 
درروسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تـا دو ماه اعتـراض خود را بـه اداره 
ثبـت محل وقوع ملک تسـلیم ورسـید اخـذ نمایند . معتـرض باید ظرف 
یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت بـه تقدیـم دادخواسـت بـه 
دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه اداره ثبت 
محـل تحویـل دهـد کـه درایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول بـه ارائه 
حکـم قطعی دادگاه اسـت و در صورتیکه اعتـراض در مهلت قانونی واصل 
نگـردد یـا معتـرض ، گواهـی دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل ارائه 
نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیـت مـی نمایـد و صدور 
سـند مالکیـت مانـع از مراجعـه متضرر بـه دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار 

نوبـت اول: ۱۴۰۱/۱2/۹. تاریـخ انتشـار نوبـت دوم: ۱۴۰۱/۱2/2۵
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان 

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده ۳ و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۳۹۹۶۰۳۰۶۰22۰۰۰۵۰2 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر 
در واحـد ثبتـی حـوزه ثبت ملـک فریمان تصرفـات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی آقـای  سـید غلامرضـا سـیدی فرزنـد سـید عبـاس بشـماره 
شناسـنامه ۱۸2 صـادره از فریمـان در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی بـه 
مسـاحت 2۳۸۴۸2/۷۶ مترمربـع  پلاک  فرعـی از ۳۱۹   اصلی واقع در 
بخش  ۵  خریداری از مالک رسـمی سـید عباس سـیدی چشـمه علی 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا بـه منظور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را بـه این 
اداره تسـلیم وپـس از اخـذ رسـید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـودرا به مراجـع قضایی تقدیم نماینـد .بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق 

مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد ./ ص. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۵. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده ۳ و مـاده ۱۳ آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف 
وضعیـت ثبتـی و اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی برابـر رای 
شـماره ۱۳۹۹۶۰۳۰۶۰22۷۳۳ هیـات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در 
واحـد ثبتـی حـوزه  ثبـت ملـک فریمـان تصرفـات مالکانـه بلامعـارض 
متقاضـی آقـای سـید غلامرضـا سـیدی فرزنـد سـید عبـاس بشـماره 
شناسـنامه ۱۸2 صـادره از فریمـان در یـک قطعـه زمیـن مزروعـی بـه 
مسـاحت 2۹۸۸۳/۵۵ متـر مربـع  پـلاک  فرعی از ۳۱۹  اصلـی واقع در 
بخـش ۵ خریـداری از مالک رسـمی آقای سـید عباس سـیدی چشـمه 
علـی محـرز گردیـده اسـت .لذا بـه منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از 
تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را بـه این 
اداره تسـلیم وپـس از اخـذ رسـید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـودرا به مراجـع قضایی تقدیم نماینـد .بدیهی 
اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق 

مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهد شـد ./ ص. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/2۵. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱2/۹
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی خراسان رضوی و شمالی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : حسین رفیعی 

روابط عمومی وامور مشترکین:  09152560091
سازمان آگهی ها:  051-38929823

نشانی: بولوار دانش آموز -  دانش آموز30-پلاک 4   
تلفن:38929824- 38929825                                                                                                           

نمابر:  38923452 - 051 سامانه پیام کوتاه: 100080888
دفتر خراسان شمالی: 05832259018

 مطالب درج شده در روزنامه الزاما به 
معنای تایید محتوای آن نمی باشد.

 روزنامه صبح امروز پذیرای مطالب و 
مقالات شما مخاطبان ارجمند می باشد.
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درگاه پرداخت امن

شرایط ویژه اشتراک انبوه 
روزنامه صـبح امروز  

برای پیک موتوری ها،باربری ها و شرکت های خدماتی
با ما تماس بگیرید: 
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